
P I T E Ş T I 

Un interviu colectiv 
la 

Teatrul „A. Davila" 
în continuarea discuţiilor pe care ne-am propus să le reflectăm în paginile 

revistei noastre', publicăm de data aceasta opiniile membrilor colectivului secţiei 
de dramă a Teatrului „A. Davila" d in Piteşti. 

Participanţii la discuţie au răspuns invitaţiei noastre dc a înfăţişa aspecte 
cît mai cuprinzătoare ale propriei lor activităţi, reuşind, după părerea noastră, 
să prezinte o sinteză a realizărilor, năzuinţelor şi persjpcctivclor muncii lor, ca şi 
a neîmplinirilor şi neajunsurilor. 

Aşa cum s-a putut vedea şi din alte discuţii iniţiate de revista „Teatrul" 
multe din problemele abordate de oamenii de teatru ţnleşteni sînt probleme ale 
m:ycării noastre teatrale, ele teflectă stări de fapt şi preocupări comune mai mul
tor colective. Diferenţele pot fi distinse in felul în care fiecare colecţii- in parte, 
şi în cazul de faţă. colectivul pitcşlean găseşte răspuns la întrebările sale, abor
dează soluţii proprii. 

Participarea la discuţie a fost următoarea : Mihai lladoslnvescu — regizor, 
directorul teatrului; Radu Boroianu, regizor ; Alexandru Tocilescu, regizor ; Puiu 
Stoicescu, şeful secţiei de dramă; Constantin Zărnescu, actor; secretarul B.O.B. ai 
P.C.R. ; Dumitru Căpitanu, secretar literar; GabrieJa Cerchez, referentă literară ; 
Angela Radoslavescu, Ştefan Moisescu, Ion Focşa, Constantin Stavril , Vistrian 
Roman, Mihai Dobre, Hamdi Cerchez, Dem. Niculescu, actori. 

Din partea redacţiei : Valeria Ducea şi Virg i l Munteanu. 
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REDACŢIA : Vă mulţumim că aţi acceptat să participaţi 
Ia această discuţie colectivă despre propria dumneavoastră acti
vitate. Ne sînt bine cunoscule realizările dumneavoastră. Am dori 
însă, spre folosul dumneavoastră şi al colegilor dumneavoastră 
din alte teatre, spre folosul tuturor celor interesaţi de mişcarea 
teatrală, să ne oferiţi posibilitatea de a reflecta in paginile 
revistei noastre, aspecte şi probleme ale muncii dumneavoastră 
— aşa ruin se desfăşoară ea, dincolo de luminile rampei. Cu 
alte cuvinte, vă invităm să încercaţi o definire a specificului 
activităţii Tivi Irului „A. Davila" din Piteşti, a profilului acestui 
colectiv, convinşi fiind că nimeni decit dumneavoastră înşivă, 
nu ar putea înfăţişa mai bine, mai adine, mai complet toată 
suma de probleme care vă sînt proprii. 

Vă rugăm să ne vorbiţi despre publicul dumneavoastră şi 
despre specificul său, despre repertoriul teatrului, despre activi
tatea de pregătire a spectacolelor, despre felul cum vă înde
pliniţi programul cultural-artistic, despre atmosfera din colec
tiv, despre relaţiile de muncă şi, în general, despre orice 
credeţi că poate ajuta la limpezirea unor probleme şi găsirea 
unor soluţii, privitul activitatea dumneavoastră prezentă şi de 
perspectivă. Aşadar, aveţi cuvîntul ! 

MIHAI RADOSLAVESCU : Stntera bucuroşi să răspundem 
invitaţiei dumneavoastră de a organiza această discuţie colec
tivă. Am urmărit şi alte „interviuri colective" sau „mese 
rotunde" cum obişnuiţi să le numiţi şi ştiu că multe din pro
blemele care s-au pus, se vor pune şi astăzi, în discuţia noas
tră şi se vor mai pune şi pe viitor. Sînt probleme ale tuturor 
teatrelor şi fac parte din existenţa noastră de zi cu zi. Dar 
pperăm, spre folosul nostru, să relevăm şi aspecte care ne sînt 
specifice. 

Aş dori, înainte de a da curs discuţiei în ordinea de pro
bleme sugerată de dumneavoastră, să precizez cîteva chestiuni 
de amănunt. Stagiunea pe care o încheiem, a început pentru 
noi cu întîrziere, după o perioadă în care activitatea teatrului 
nostru a cunoscut o dereglare. Clădirea teatrului a intrat în 
reparaţii generale, mai exact, într-o completă renovare. După 
cum aţi putut vedea, azi avem un teatru elegant, care şi-a 
schimbat total înfăţişarea, un teatru foarte bine utilat, iar 
peste puţină vreme mira scenă a sălii Studio va fi dată şi ea 
în folosinţă. Această realizare, în care am fost substanţial aju
taţi de organele locale de partid şi de stat, ne bucură şi ne 
obligă totodată. Dar, în tot timpul — destul de îndelungat — 
cît teatrul nostru o fost un adevărat şantier, colectivul şi-a 
desfăşurat activitatea in deplasări, a repetat pe scene închiriate 
sau dc-a dreptul sub cerul liber, a cunoscut tulburări ale rit
mului de muncă şi denivelări ale calităţii muneji sale, aşa 
încît începutul acestei stagiuni ne-a pus în faţa unor serioase 
probleme privind regruparea forţelor şi reevaluarea Întregii 
activităţi. Iată de ce, problemele pe care redacţia revistei 
„Teatrul" ni le sugerează, constituie fondul preocupărilor colec
tivului nostru în acest moment cind noi dorim să întreprin
dem o schimbare radicală a întregii noastre activităţi, să reali
zăm un substanţial salt calitativ. 

REDACŢIA : Cu aceste precizări, să revenim la problemele 
dc fond ale activităţii dumneavoastră. 

MIHAI RADOSLAVESCU : Cred că este ulii să vedem în 
ce cadru se desfăşoară munca noastră. Oraşul Piteşti este un 
oraş industrial, ca şi toate celelalte localităţi urbane din judeţ, 
pe care le vizităm cu spectacolele noastre. Sînt centre care s-au 
dezvoltat vertiginos în ultimii ani, au crescut fabrici şi uzine, 
s-au înălţat platforme industriale de mare importanţă în ansam
blul economiei naţionale. Populaţia oraşelor din judeţul nostru 
este preponderent muncitorească. Acesta este un aspect al rea
lităţii de care trebuie să ţinem seama ; al doilea aspect pe 
care vreau să-1 relev este că cei mai mulţi dintre muncitori 
sînt foarte tineri, numeroşi dintre ei au păşit pe porţile uzinei 
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venind dc la ţară şi destui dintre ei nu ştiu încă drumul către 
teatru. Să nu uităm dc asemenea că teatrului nostru îi revin 
răspunderi importante in munca culturală la sate. 

CONST. ZARNESCU : Aş adăuga faptul că oraşul Piteşti, 
fiind situat în imediata vecinătate a Capitalei, este frecvent 
vizitat de toate teatrele importante din Capitală. Nu există 
săptămînă ca la noua şi încăpătoarea sală a Casei de Cultură 
să nu fie două-trei spectacole ale teatrelor Imcureştene (ceea 
ce, dintr-un punct de vedere, e foarte bine) şi alte două-trei 
spectacole tot dinspre Bucureşti venite, cărora noi, în termen 
curent, le spunem „şuşanele", ceea ce fără îndoială c nun* 
puţin bine. 

REDACŢIA : Acesta e un aspect cu caracter mai subiectiv. 
CONST. ZĂRNESCU : Fireşte, dar un aspect de care acti

vitatea teatrului nostru trebuie să ţină seama. 
M. RADOSLAVESCU : Analiza structurii sociale a popu

laţiei judeţului nostru, direcţia şi nivelul dc pregătire, inte
resul pentru manifestările artistice şi în special pentru teatru, 
sînt clemente pe care le-am analizat cu seriozitate în ultima 
vreme şi care, fără a intra în prea multe amănunte, ne-au 
condus la concluzia că profilul teatrului nostru trebuie să 
tindă să devină profilul unui teatru popular, în înţelesul de 
teatru cu o largă accesibilitate în masele de spectatori. 

HAM DI CERCHEZ : Se cuvine să facem o precizare. Ani 
in şir teatrul nostru a dat o accepţiune, după părerea mea, 

număr de spectatori cit mai mare şi încasări cit mai multe, 
teatrul nostru organiza un fel de spectacole hibride, un ames
tec de revistă şi muzică populară, cu invitaţi de mare faimă 
ca Ion Dolăncscu şi Dem. Rădulescu. Se realiza o largă parti
cipare a spectatorilor la aceste spectacole dar e de la sine 
înţeles că aceste manifestări nu puteau constitui decit spec
tacole de divertisment şi nu adevărate acte de cultură. Nici 
în această stagiune nu a lipsit un astfel de spectacol, deşi noi 
toţi ne-am propus să renunţăm la asemenea practici prin care 
ne cam furăm căciula. 

M. RADOSLAVESCU : Problema este cît se poale de impor
tantă şi asupra ei sîntem datori să revenim, pentru că pre
zintă serioase implicaţii în realizarea planului nostru. Cred 
insă că e cazul să discutăm mai tîrziu despre toate astea şi 
să vă prezentăm în continuare felul cum s-au concretizat 
în planul nostru de repertoriu concluziile noastre privitoare 
la principalele sarcini ale teatrului. 

Am deschis stagiunea cu piesa Omul cu piciorul b a n d a j a i 

de Francisc Munteanu. Deşi am fost conştienţi de anumite 
limite în realizarea artistică a piesei, am considerat că prin 
tematica ei lucrarea aceasta, care înfăţişează un aspect al luptei 
comuniştilor în anii ilegalităţii, poale interesa pe spectatorii 
noştri. 

CONSTANTIN STAVRIL : E important să arătăm că pentru 
prima oară la teatrul nostru, un spectacol realizează o suilă 
de peste 30 de reprezentaţii într-o singură stagiune. Faţă de 
numărul restrîns de reprezentaţii pe care-1 înregistrau alte 
spectacole, spectacolul acesta cu o piesă originală reprezintă, 
din punctul de vedere al participării publicuhii piteştean, o 
certă reuşită a teatrului nostim. 

M. RADOSLAVESCU : La distanţă de o lună — aceasta 
este limita de timp pe care ne-am propus-o pentru premierele 
noastre şi pe care am dori s-o păstrăm pentru a intra în 
obişnuinţa spectatorilor noştri — am prezentat Judecata de Ia 
miezul nopţii de Gheorghe Vlad, spectacol pregătit în special 
pentiju spectatorii noştri de la sate, şi Dulcea farfurie zbură-

greşită noţiunii de să realizeze un 
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toarc, spectacol care se adresează copiilor. Au urmat două 
spectacole care reprezintă pentru colectivul nostru adevărate 
probe de foc : Ay.ilul de noapte şi Electra. Aceste două spec
tacole au concentrat toate energiile şi capacităţile noastre şi 
sub multe aspecte reprezintă concretizarea intenţiei noastre 
de a atinge nivelul de exigenţe pe care ni l-am propus. 

RADU B0R01ANU : Ar fi de adăugat că repertoriul nostru 
cuprinde şi titlurile prevăzute pentru Sala Studio. în funcţie 
de darea în folosinţă a acestei săli. se pregăteşte .Mizantropul 
lui Moliere, sub forma unui spectacol-leoţie, menit să familiari
zeze publicul piteşlean cu Moliere şi cu piesele lui. 

M. RADOSLAVESCU : Tot în această mică sală vom pre
zenta într-o formulă interesantă, credem noi, un spectacol cu 
două piese într-un act de Sean O'Casey : întâmplarea de la 
miezul nopţii şi Vremea împăcării. 

ION FOCŞA : După cum se poate observa, repertoriul 
nostru este descoperit în ceea ce priveşte comedia, mult soli
citată de spectatorii piteşteni. De aceea, ne-am gindit să com
pletăm repertoriul cu o comedie dc Spiros Melas, Papa se 
lustruieşte, după părerea mea destul de valoroasă pentru a nu 
contrazice ideea de exigenţă pe care ne-am propus-o. 

REDACŢIA : Iată, pe nesimţite, am început să discutăm 
despre repertoriul de viitor. Credem că ar f i util să încercăm 
să dezvoltăm această latură a discuţiei. 

C. ZĂRNESCU : Repertoriul este pentru noi o preocupare 
permanentă. Poate că nu ducem o muncă îndeajuns de siste
matică, poale că încă mai sînlem prizonierii unor obişnuinţe 
care nu întotdeauna ne-au fost de mare folos, dar în acest 
an am discutat mai mult şi într-un spirit mai exigent modul 
cum va trebui să abordăm repertoriul viitor. 

Condiţia colectivului nostru, ca de altfel a majorităţii tea
trelor din ţară, impune alegerea unui repertoriu de piese in 
funcţie de criterii extrem dc diverse dintre care cel din urmă 
rămînc, mai întotdeauna, utilizarea optimă a actorului. De 
aceea, noi sîntem adesea puşi în situaţia să interpretăm roluri 
rare nu ni se potrivesc şi foarte rar ne întîlnim cu rolurile pe 
care le visăm. E şi firesc, în aceste condiţii, să nu se impună 
publicului personalităţile actoriceşti existente în colectivul 
nostru. Au prioritate alte considerente decît valorificarea 
maximă a interesului pe ca re-l poate slîrni printre spectatori un 
anumit actor al teatrului nostru. 

M. RADOSLAVESCU : Crezi că în premierele realizate pînă 
acum distribuţiile nu au corespuns ? 

C. ZARNESCU : Nu, nu despre asta e vorba, ci despre fap
tul că va trebui pe viitor să ţinem mai mult seama de prefe
rinţele spectatorilor pentru anumiţi actori ai teatrului nostru. 

Nu c un secret pentru nimeni faptul că Omul cu piciorul 
bandajat s-a jucat la noi cu atîta neaşteptat succes pentru că 
rolul principal 1-a deţinut Vistrian Roman, actor care şi-a dobîn-
dit condiţia de vedetă datorită apariţiilor sale la televiziune. 

MIHAI DOERE : Nu toţi actorii noştri a,u şansa să fie lan
saţi de televiziune. Dar trebuie să căutăm şi noi înşine posibili
tatea să facem din actorii noştri vedete, în înţelesul bun al 
cuvintului, adică interpreţi preferaţi ai spectatorilor. 

REDACŢIA : Poale că ar fi bine să discutăm problema re
pertoriului din punctul de vedere al publicului dumneavoastră. 
Să păstrăm, aşadar, chestiunea punerii îu valoare a actorilor 
pentru un alt capitol al discuţiei noastre. 

C. ZĂRNESCU : Aici ne aflăm întotdeauna într-o mare di
ficultate. Problema opţiunii publicului ne-a ridicat şi ne ridică 
încă multe semne de întrebare. Sondajele de opinie în rîndurile 
spectatorilor ne-au condus la concluzii diverse şi uneori contra
dictorii. Avem de luptat cu prejudecăţi emise fie în colectivul 
nostru, fie în afara lui, la nivelul unor factori locali de îndru
mare, după care preferinţele generale ale spectatorilor se opresc 
la farsă. Fireşte, comedia se bucură de o mai mare adeziune www.cimec.ro



Radu Boroianu 

Ştefan Moiscscu 

Puiu Stoicescu 

a publicului şi cred că va trebui pe viitor să-i acordăm impor
tanţa care i se cuvine, dar nu ne putem mărgini să repre
zentăm numai piese uşoare, de largă accesibilitate, în dauna 
unui repertoriu de tematică importantă. Cred că în această 
direcţie secretariatul literar trebuie să-şi sporească eforturile şi 
contribuţia. 

RADU BOROIANU : In multitudinea de obligaţii rare revin 
unei instituţii cum e teatrul nostru, în diversitatea criteriilor 
şi preferinţelor, cumpănirea înţeleaptă a repertoriului capătă 
o mare importanţă. Trebuie să credem cu toţii în lucrul pc 
carc-I facem şi totul începe de la calitatea repertoriului. Mu 
putem investi capitalul nostru de talent şi energie într-un text 
despre care credem de la bun început că e un text slab. 
S-a întimplat să fim dojeniţi pentru unele din proiectele 
noastre mai ambiţioase şi să fim sfătuiţi să reluăm o farsă 
de valoare absolut mediocră cum a fost Acceleratid 402, pentru 
că ar reprezenta garanţia succesului de public. Dar cine ne 
poate demonstra că un spectacol cu o lucrare dramatică dintre 
cele mai importante ar echivala cu o cădere sigură ? 

VTSTR1AN ROMAN : Părerea mea este că ţelurile educa
tive şi estetice ale teatrului nostru nu pot fi altele decît ale 
teatrelor din Bucureşti sau din restul ţării. 

Publicul prezintă, aceeaşi diversitate, aceeaşi stratificare a 
preferinţelor, pregătirii şi gustului, la noi sau aiurea. Peste 
lot, spectatorii au nevoie de frumos, au nevoie să se con
frunte cu propriile probleme şi întrebări, au nevoie să-şi mode
leze conştiinţele şi să-şi formeze gustul artistic. Trebuie să 
respingem prejudecata departajării publicului de Bucureşti de 
cel din Piteşti, altfel rămîncm prizonierii unor concepţii care 
nu ne poartă prea departe. 

ŞTEFAN MOISESCU : Fără să te contrazic, vreau să arăt 
toluşi că acea parte a pubbcului care dovedeşte o anumită 
ţinută şi elevaţie, preferă spectacolele prezentate la noi de 
trupele bucureşlcne şi ocoleşte teatrul nostru. Sarcina noastră 
— deloc uşoară — este să-i dobîndim încrederea şi să-1 apro
piem dd spectacolele noastre. 

PUIU STOICESCU : Nu putem ignora totuşi nişte realităţi. 
S-a vorbit la începutul discuţiei noastre, despre structura publi
cului nostru, sau mai bine zis a populaţiei din care provine 
publicul nostru. In ultimii opt ani populaţia oraşului Piteşti 
s-a dublat. Cei oare au dus la acest spor însemnat al popu
laţiei sînt cam 1000 de studenţi, iar restul de vreo OO.OOO sînt 
oameni veniţi din mediul rural, tineri de pe şantiere, o popu
laţie care abia asimilează binefacerile civilizaţiei şi culturii 
noastre socialiste. Problema este foarte complexă şi considei 
că trebuie s-o privim cu cea mai mare seriozitate. Toate pro
blemele pe care le discutăm trebuie să pornească de la această 
realitate : ce oferim spectatorilor noştri, care azi ne . cer al.ît 
de puţin sau nimic ? Ce facem pentru a stabili o punte de 
legătură între teatrul nostru şi public, pentru a găsi posibili
tatea unui dialog ? Prin ce mijloace îi atragem şi-i facem 
să îndrăgească teatrul de calitate ? Sîntcm datori, în primul 
rînd, să formăm o tradiţie de cultură şi această tradiţie niu se 
poate forma perpetuind un repertoriu dc divertisment. 

ALEXANDRU TOCILESCU : Tocmai acest lucru mă inte
resează pe mine ca tinăr regizor. Am propus teatrului nenumă
rate titluri şi de fiecare dată m-am străduit să nu pierd din 
vedere valoarea educativă şi calitatea artistică. Pe mine 
mă interesează marele repertoriu fiindcă eu cred că numai 
cu acest repertoriu se poate face teatru adevărat. O drama
turgie măruntă, lipsită de coaţinut, cu iz mic burghez nu mă 
interesează. 

MIHAI ILVDOSLAVESCU : Noi l-am primit cu dragoste pc 
tinărul regizor Alexandru Tooilcscu, i-ain apreciat de la bun 
început entuziasmul şi dorinţa de a se angaja cu toată energia 
lui tinerească la realizarea unor spectacole mari. Dar, din 
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păcate, mulle din textele propuse de el pot fi reţinute de noi 
într-un repertoriu de perspectivă şi nu dc realizare imediată. 
Sinlem datori să cumpănim lucurile cu deplină maturitate şi 
cu înţelegerea adincă a realităţii concrete şi. din acest punct 
de \edere, nu putem elabora un repertoriu care, judecai de 
departe, să pară minunat, dar raportat la necesităţile oraşului 
nostru şi la posibilităţile noastre să se dovedească o utopie. 
\u cred că e momentul să formulăm concret proiectul nostru 
de repertoriu, pentru că el e încă iu stadiu dc elaborare şi 
nu poate reflecta o imagine exactă a tuturor aspiraţiilor noastre. 
Dar cred că s-a putut vedea că tindem spre o rîl mai com
plexă analiză a tuturor factorilor care dictează principiile 
după circ ne călăuzim în elaborarea pionului nostru cultural. 

D. CAPITAXU : Aş vrea să spun cîle ceva în legătură cu 
activitatea secret aliatului lile-ir. S-au făcut nenumărate son
daje in rîndurile spectatorilor privind preferinţele lor. opinia 
lor asupra repertoriului. Dar. nu-mi amintesc ca aceste acţiuni 
să fi avut vreo finalizare in sensul unei analize a părerilor 
culese şi a expunerii acestora în faţa colectivului, consiliului 
oamenilor muncii şi, de asemenea, a extragerii unor concluzii 
şi luării unor măsuri. Cred că o serioasă lipsă a activităţii 
noastre este ruptura dintre secretariatul literar şi colectiv, .şi 
spun asta, în spirit autocritic, în sensul că noi am cam 
evitat să ne spunem părerea dacă nu am fost întrebaţi. 

CABRIELA CERCHEZ: Colegul meu are dreptate. Normal 
ar fi să ne găsim mult mai mult în miezul problemelor colec
tivului. Noi credem în mesajul, în valoarea educativă a unui 
repertoriu şi dc aceea noi am citit foarte multe piese, am 
alcătuit mai multe variante de repertoriu pe care le-am îna
intat conducerii. Dar colaborarea noastră s-a oprit aici. Poate 
şi pentru că avem unele rezerve faţă dc textele care s-au 
introdus fie ca înlocuiri, fie peste plan, poate şi pentru că 
pînă la urmă nici n-am fost consultaţi. S-a creat această rup
tură între secretariatul literar şi colectiv. De exemplu, eu nu 
sînt de acord cu introducerea piesei Papa se lustruieşte pe 
care o consider o piesă minoră. Eu cred că un repertoriu 
trebuie să fie stabil, trebuie păstrat integrei. Nu sînt de acord 
ru înlocuirile făcute pe parcurs, ele dau" o notă de superficia
litate întregii noastre activităţi. ' 

REDACŢIA : Credem că, odată cu problema repertoriului, 
s-a pus în discuţie şi o altă problemă, aceea a relaţiei teatrului 
cu publicul său specific. Poate că nu ar fi de prisos să încer
căm să vedem mai adine în ce fel încearcă teatrul să dezvolte 
aceste relaţii. 

C. ZĂRNESCU : Noi am încercat forme dintre cel? mai 
diverse de apropiere a spectatordor, forme pe care şi alte 
teatre le-au 'încercat şi le încearcă : discuţii organizate după 
spectacol, mese rotunde, microrecitaluri, organizate în şcoli, 
întreprinderi, la sate. Din păcate, noi am greşit adesea faţă 
de publicul nostru. Am greşit in două feluri. Odată, oferindu-i 
spectacole de la care pleca nemulţumit, fiindcă, de ce să n-o 
spunem, erau spectacole mai slabe şi. a doua oară, oferindu-i 
spectacole de la care pleca nedumerit şi înstrăinat de noi, 
fiindcă aceste spectacole nu l i se adresa lor, spectatorilor 
foarte tineri şi nu îndeajuns pregătiţi. Aici e şi greşeala orga
nizatorilor noştri care umpleau sala cu oricine şi in orice 
condiţii, numai pentru a acoperi planul de încasări. 

HAM DI CERCHEZ : Eu consider că şi mijloacele noastre 
publicitare sînt destul de simple, propaganda spectacolelor 
noastre este rudimentară. Un afiş care cuprinde un titlu şi o 
listă de nume nu spune nimic. Doar cîleva panouri plasate 
în perimetrul central al oraşului iar nu spun nimic, fiindcă 
se pierd printre altele. Cred că e necesar să stabilim legături 
mai trainice, mai durabile cu şcolile, cu întreprinderile, cu orga
nizaţiile de masă. Să iscăm şi să întreţinem o atmosferă de 
maxim interes în jurul teatrului nostru. 

Dumitru Căpitanu 

Gabricla Cerchez 

X 
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Mihai Dobre 

Dcm. Niculescu 

ŞT. YlOlSESCU : Şi mai e ceva, cred cu. Este necesar sâ 
instaurăm şi să menţinem în jurul nostru, al artiştilor teatru
lui, o opinie favorabilă. Noi nu trebuie să constituim subiect 
de discuţie al opiniei publice decît prin spectacolele noastre 
şi nu prin comportamentul nostru. Trebuie să înfăţişăm spec
tatorilor noştri un chip al artistului ireproşabil, trebuie să le 
dohîndim stima pentru etica noastră socială. 

REDACŢIA : In discuţie s-au ridicai piuă acum foarte vag 
şi in trecere doar problemele atmosferei din colectiv, ale spiri
tului de muncă, de conlucrare intre diferiţi factori ai teatrului. 
Credem că este necesar sâ încercăm o adincirc a acestor pro
bleme. 

RADU BOROIANU : A existat în trecutul activităţii tea
trului nostru un complex de situaţii, asupra cărora nu are rost 
acum să insistăm, caic nu a putut genera o atmosferă de 
lucru proprie creaţiei. Fapt cert e că de foarte puţine ori noi 
am fi putut avea prilejul să vorbim despre o atmosferă pro
pice creaţiei. In ultima vreme noi am început să simţim 
necesitatea instaurării unui climat de muncă favorabil şi a 
unui spirit de echipă. 

N• IJ1 , \ I DOBRE : E foarte greu să-ţi propui şi să realizezi 
un spirit de echipă în condiţiile în caro aceiaşi actori repetă 
dimineaţa, să zicem, o piesă de calitate, sub conducerea unui 
regizor entuziast, iaa-, în arce; şi zi, după amiaza, repetă o 
piesă în care nu cred. cu un regizor care nu-şi propune altceva 
decît să realizeze un spectacol de serviciu. De fapt, noi vorbim 
de spirit de echipă dar încercăm să realizăm doar o atmosferă 
de lucru cît de cît convenabilă. Spiritul de echipă nu se 
poate naşte într-un grup reslrins de interpreţi ci în întregul 
colectiv al teatrului. 

ION FOCŞA : Cum se poate naşte şi dezvolta spiritul de 
echipă într-un colectiv din care au plecat in două stagiuni 
mai mult de jumătate din actori, şi au venit alţii noi ? Pe 
de altă parte, cum se poate instaura o atmosferă de lucru 
acolo unde actorii nu cred în piesă şi nici nu împărtăşesc con
cepţia regizorului despre1 spectacol ? 

MIHAI DORIIE : Foarte adevărat. îmi amintesc ce greu 
mi-a venit să repet Viforul. în condiţiile în oare ceilalţi colegi 
nu-şi dădeau nici un interes să mă ajute, considerînd că rolu
rile lor nu-i satisfac şi neavînd nici o idee despre concepţia 
regizorului. Aici se disting două aspecte ale problemei. In pri
mul rînd, o bună bucată de vreme departajarea actorilor în 
teatrul nostru .s-a făcut după vîrstă şi nu după valoarea lor. 
In .aceste condiţii, unitatea, conlucrarea, colaborarea nu aveau 
cum se naşte. In al doilea rînd, eşecurile pe care le-am înre
gistrat cu unele spectacole nu pot contribui in nici un fel la 
instaurarea unui spirit de echipă. 

DEM. NICULESCU : Cred că trebuie să spunem lucrurilor 
pe nume. Eu sînt foarte nemulţumit de un lucru de care mă 
lovesc in colectivul nostru. Fosta conducere instaurase şi men
ţinea, aproape tiranic, un anume spirit de disciplină prin 
măsuri disciplinare drastice, sancţiuni împărţite cu nemiluita 
pentru cea mai neînsemnată vină. Actuala conducere mani
festă un spirit de toleranţă faţă de indisciplină care arc un 
efect dăunător. Sînt privite cu prea multă blândeţe în teatrul 
nostru indisciplina şi nepăsarea. Sînt prea mulţi printre noi 
cei care paircă-şi rid de munca noastră, complăcîndu-se într-o 
atitudine de totală delăsare. Asta ne descurajează, ne demo
bilizează şi subminează foarte serios atmosfera propice croaţiei. 

RADU BOROIANU : Eu cred că spiritul de echipă se 
poale dezvolta numai pe terenul fertil «1 încrederii reciproce 
între toţi membrii colectivului şi al dragostei pentru textul po 
care-1 lucrăm. Avem destule exemple la îndemînă care ne 
arată că deşi am căutat să realizăm un lucru deosebit, am 
eşuat tocmai pentru că nu ne-am sprijinit reciproc îndeajuns, 
că nu am crezut unii în alţii, că nu «m îmbrăţişat cu toată www.cimec.ro



te te mobilizezi şi ? 
cind vezi râ cei de pe 
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VISTRIAN RO.MAX : Atmosfera de lucru este o condiţie 
hot&ritoare pentru buna realizare a unui spectacol, dar şi 
pentru depăşirea condiţiei noastre de actori de provincie. Cind 
repetiţiile se desfăşoară la o temperatură înaltă, eind toţi. 
nu numai echipa care repetă, ei întreg teatrul crede in efortul 
pe care-1 facem şi cind cu toţii simţim nevoia si căutăm să 
ne perfecţionăm pe noi înşine şi să ne depăşim, munca devine 
o plăcere. Climatul de muncă asigură reuşita unui spectacol si 
ajută la mai buna pregătire, dezvoltare profesională a fiecăruia 
dintre noi. 

MIHAI RADOSLAVESCU : Ultimele două spectacole 
care le-am lucrai, Azilul de noapte şi Electra 
tivul, i-au făcut pe fiecare să se simtă mai 
sarcinile ee-i revin, mai uniţi, mai stăruitori, 
nu se numeşte încă spirit de echipă, poate 
serios de luptat cu prejudecăţile, cu rutina şi 
sînlem datori şi totodată hotăriţi să instaurăm 
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lucru, o atmosferă de repetiţii care să favorizeze creaţia, să 
ajute la o mai bună punere în valoare a întregului nostru 
potenţial. Pentru că dc întregul nostru potenţial dc efort şi 
creaţie avem acum nevoie. Sarcinile noastre de plan sînt 
foarte mari şi numai prin mobilizarea tuturor forţelor noastre 
le vom putea reali/a într-un fel care să nu ne facă de ruşine, 
ci dimpotrivă. 

După cum aţi putut vedea, sîntem conştienţi de realizările 
şi de neîmplinirile noastre şi ne - este limpede drumul pe 
care-l avem de străbătut. Sperăm ou toţii să reuşim să atingem 
într-un viitor nu prea îndepărtat obiectivele pe care ni le 
propunem. Vistrian Roman 

REDACŢIA : Cum c şi firesc, interviul colectiv pe care redacţia noastră 1-a 
realizat cu artiştii Teatrului „A. Davila" din Piteşti se înfăţişează în paginile 
revistei ftntr-o formă condensată. Ne-am străduit însă ca discuţia — oare s-a purtat 
de-a lungul multor ore — să păstreze în forma publicată toate ideile exprimate şi. 
alit cît e CU putinţă, ceva din atmosfera de lucru, de participare activă, sinceră 
şi pasionată, a vorbitorilor. Componenţa grupului dc reprezentanţi ai teatrului a 
fost stabilită dc teatrul însuşi. 

Discuţia, aşa cum ne aşteptam, aşa cum se aşteptau şi interlocutorii noştri, 
a readus în centrul atenţiei o serie de probleme care sînt comune multor teatre, 
dar modul specific în care au fost abordate accsle probleme justifică repetarea lor. 
Nu vedem motive pentru care ceea ce, la prima vedere, pare teren bătătorit, loc 
comun, nu şi-ar păstra pe mai departe loccd in atenţia oamenilor de teatru, atita 
vreme cît, sînt probleme care nu şi-au găsit încă soluţia, întrebări care nu şi-au 
găsit încă răspunsul, neajunsuri cărora nu l i se găseşte leacul, greutăţi pentru 
înlăturarea cărora nu se acordă tot sprijinul. 

Totodată, sînlem datori să arătăm că nu ne-au satisfăcut pe deplin aspecte 
ale discuţiei purtate, că nu am descifrat măsurile practice pe care piteştenii le au 
în vedere pentru realizarea dezideratelor lor, după cum nu ne-a fost dat să între
zărim acea unitate, armonic de vederi pe care ne-am fi aşteptat să o îutilnim in 
problemele esenţiale ale muncii lor. Contradicţii neimportante, lăturalnice şi subiec
tiv» împart încă acest colectiv şi lucrul acesta a apărflt mai evident atunci cînd 
s-au discutai chestiunile repertoriului prezent şi de perspectivă. Fără îndoială, nu 
ne-am Xi aşteptat ca această masă rolundă să soluţioneze toate problemele Teatru
lui din Piteşti. Avem satisfacţia să fi surprins totuşi în răspunsurile la întrebările 
noastre tendinţa hotărilă de a îmbunătăţi şi pe mai departe situaţia Teatrului 
„A. Davila". www.cimec.ro


